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Împreună vom fi mai puternici                         
 

 
REVISTA PRESEI 

 
• Întâlnire Tudose - reprezentanți ai sindicatelor din penitenciare; pe agendă - drepturile salariale ale personalului 
ANP 
Guvernul are în vedere creșterea nivelului salarizării personalului de la nivelul Administrației Naționale a 
Penitenciarelor, a afirmat premierul Mihai Tudose în cadrul unei întâlniri avute joi, la Palatul Victoria, cu 
reprezentanții sindicatelor lucrătorilor din penitenciare. 
Potrivit unui comunicat al Executivului, remis AGERPRES, printre subiectele abordate la întâlnire s-au numărat 
drepturile salariale ale personalului din penitenciare, necesarul de posturi pentru sistemul penitenciar și statutul 
special al funcționarilor publici din acest sistem. 
"Reprezentanții sindicatelor au evocat necesitatea majorării salariilor și suplimentarea personalului, prim-
ministrul afirmând că Guvernul are în vedere creșterea salarizării personalului de la nivelul Administrației 
Naționale a Penitenciarelor, precum și realizarea unui plan referitor la necesitățile de personal tehnic și de 
supraveghere în teren, în concordanță cu standardele de sistem existente", se arată în comunicat. 
Totodată, premierul Tudose a exprimat susținerea Guvernului pentru o serie de măsuri ce trebuie luate pentru 
buna funcționare a unităților ce fac parte din cadrul ANP. Discuțiile au vizat și necesitățile de investiții în 
infrastructura penitenciarelor, precum și posibilitățile de finanțare a acestora. 
La întâlnire au mai participat ministrul Justiției, Tudorel Toader, și consilierul de stat Felix Rache, precizează sursa 
citată. 
(Sursa: Agerpres) 
 
•Lia Olguţa Vasilescu închide conducta cu bani: 'E ultima majorare pe care o mai facem anul acesta' 
Ministrul Muncii, Lia Olguţa Vasilescu, 'sare la gâtul' constestatarilor care spun că Guvernul PSD-ALDE a făcut 
promisiuni de care nu se poate ține şi că România va intra în criză pentru că nu mai sunt bani de pensii şi de 
salarii. 
"Nu se pune problema să nu avem bani de pensii şi salarii. S-au făcut majorări salariale de 9 miliarde. S-au plătit 
până acum. Nu avem probleme. Trebuie să mai facem modificări pe legea pensiilor. Sunt unele inechităţi. 
Adevărul că legea din 2010 e proastă. A fost corectată prin 100 de modificări până acum. Vom corecta inechităţile 
în toamnă", a spus Lia Olguţa Vasilescu la România TV, la emisiunea lui Victor Ciutacu. 
Vasilescu anunţă că salariile nu vor mai fi mărite în acest an. O singură categorie va mai avea această bucurie. 
"Dacă promite domnul Tudose, e normal că se rezolvă şi inechităţile de la penitenciare. S-a găsit o rezolvare şi 
pentru problema lor. E ultima majorare pe care o mai facem anul acesta. Restul majorărilor vor fi de anul viitor 
când va intra legea în vigoare. 
Vasilescu a abordat și subiectul pensiilor speciale, care au făcut ca mii de oameni să aibă pensii de până la 40.000 
de lei lunar. 
”Legea a fost proastă pentru că le-a permis să se pensioneze foarte devreme. Noi ţinem pe loc creşterile pentru că 
altfel era o mare problemă. Dacă nu stopam actualizarea, aveam o problemă. Tăiem nodul gordian, rezolvăm 
problema cu pensiile speciale şi nu mai discutăm", a mai spus Vasilescu. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 
• Decizie-surpriză la nivelul MAI. Cine va mai beneficia de majorarea salariului cu 15%, odată cu angajații de la 
Interne 
 
Secretarul de stat în Ministerul Muncii şi Justiţiei Sociale, Adrian Rîndunică, a declarat, joi, în şedinţa Comisiei de 
Dialog Social Cluj, că şi angajaţii prefecturilor vor beneficia de majorarea de 15% propusă spre acordare 
personalului civil din MAI.  
 
"Am discutat cu ministrul Afacerilor Interne, Carmen Dan, care a făcut această propunere de majorare a salariilor 
personalului civil din MAI cu 15% şi pot să vă confirm că de prevederile OUG nr. 56 vor beneficia şi angajaţii care 
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îşi desfăşoară activitatea în prefecturi. Cunosc situaţia salarizării din această instituţie, discrepanţele care au 
apărut între salariile personalului din administraţia publică locală, şi aici mă refer la cel din primării şi consilii 
judeţene, şi salariaţii din prefecturi. Am susţinut fără rezerve această măsură reparatorie, Instituţia Prefectului 
reprezintă Guvernul României în teritoriu şi dispune de specialişti foarte buni, care nu pot fi plătiţi cu salarii de 
două sau de trei ori mai mici ca cele din primării sau consilii judeţene", a spus Adrian Rîndunică, răspunzând unei 
întrebări adresate de preşedintele Sindicatului Naţional al Salariaţilor din Instituţia Prefectului Cluj, Mihai Ursache.  
 
OUG 56/2017 priveşte completarea art. II din Legea nr.152/2017 pentru aprobarea OUG 99/2016 privind unele 
măsuri pentru salarizarea personalului plătit din fonduri publice, prorogarea unor termene, precum şi unele 
măsuri fiscal-bugetare.  
(Sursa: Agerpres) 
 
• Membri ai CSM cer discutarea în Plen a legalității privind transmiterea de copii din dosarul alegerilor 2009 
Mai mulți membrii ai Consiliului Superior al Magistraturii au cerut discutarea în ședința Plenului din 30 august a 
punctului doi din solicitarea procurorului general, Augustin Lazăr, privind exprimarea unei opinii referitoare la 
legalitatea transmiterii de către Parchetul General de copii de pe documentele din dosarul alegerilor din 2009, a 
declarat, pentru AGERPRES, președintele CSM, Mariana Ghena. 
"Mi-au solicitat o parte dintre colegi, nu știu câți dintre ei, dar o parte dintre ei, da, mi-au solicitat. Și dacă se va 
întruni majoritatea, atunci sigur că da, se va discuta pe Plen. Așa este corect, așa este regulamentar", a spus 
Mariana Ghena, întrebată dacă membrii CSM i-au cerut introducerea pe ordinea de zi a ședinței din 30 august 
discutarea punctului doi din cererea procurorului general. 
Ea a arătat că răspunsul transmis Parchetului General a fost punctul de vedere al președintelui și vicepreședintelui 
CSM. "Sesizarea CCR, de fapt exercitarea prerogativei, aparține exclusiv președintelui, deci nu are Plenul nicio 
abilitare legală în sensul acesta. Cea de-a doua problemă, din punctul de vedere al conducerii, am spus că nu este 
un aspect care să fie, din punctul nostru de vedere, dezbătut de Plen. (...) Acesta a fost punctul meu de vedere, 
repet, al meu și al vicepreședintelui de la acel moment, Codruț Olaru. Dacă se apreciază că problema este totuși 
de competența Plenului și trebuie dezbătută, majoritatea are posibilitatea să ceară acest lucru, să ceară o 
hotărâre de Plen. E una hotărârea Plenului, este altul răspunsul administrativ", a adăugat președintele CSM. 
CSM a precizat, luni, că solicitarea Parchetului General privind oportunitatea sesizării CCR cu o cerere de 
constatare a unui conflict juridic de natură constituțională între Ministerul Public și Parlament "nu întrunește 
cerințele legale pentru a i se putea da curs". 
În legătură cu exprimarea unei opinii cu privire la legalitatea transmiterii de către Parchetul General de copii de pe 
documentele din dosarul referitor la alegerile din 2009, la solicitarea comisiei parlamentare care verifică aceleași 
evenimente, CSM este de părere că aceasta presupune interpretarea unor dispoziții legale, altele decât cele ce 
privesc organizarea sistemului judiciar. 
Pe 31 iulie, procurorul general Augustin Lazăr a cerut CSM un punct de vedere referitor la ancheta privind 
alegerile din 2009 și să aprecieze cu privire la necesitatea sesizării CCR cu o cerere de constatare a existenței unui 
conflict juridic de natură constituțională ivit între autoritatea legiuitoare și autoritatea judecătorească. 
Augustin Lazăr a transmis o sesizare președintelui CSM, Mariana Ghena, în contextul analizei solicitării Comisiei 
parlamentare de anchetă a unor aspecte privind alegerile electorale din 2009 și implicit a problemei de drept pe 
care o ridică aceasta. 
(Sursa: Agerpres) 
 
• Bani de la Guvern pentru elevii de 10. Măsura a fost adoptată. Iată ce sume vor primi 
Absolvenții care au obținut media 10 la Evaluarea Națională a elevilor de clasa a VIII-a (EN VIII) și la examenul 
național de Bacalaureat din acest an vor primi stimulente financiare, în semn de apreciere a performanțelor 
realizate, se arată într-un comunicat de presă. 
Potrivit unei hotărâri adoptate de Guvern, sumele acordate sunt în valoare de 1.000 de lei pentru fiecare 
absolvent care a obținut media 10 la Evaluarea Națională a elevilor de clasa a VIII-a, respectiv de 3.000 de lei 
pentru fiecare absolvent de liceu care a obținut media 10 la examenul național de Bacalaureat 2017. 
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Vor beneficia de aceste stimulente 137 de absolvenți de clasa a XII-a care au încheiat cu media generală 10 
examenul de Bacalaureat, sesiunea iunie-iulie 2017, respectiv 497 de absolvenți de clasa a VIII-a care au finalizat 
EN VIII cu media 10. 
Susținerea tinerilor capabili de performanțe școlare înalte este un obiectiv al politicilor educaționale promovate 
de Guvern în acord cu Programul de Guvernare 2017-2020 unde, în Capitolul Politici în domeniul educației, sunt 
prevăzute măsuri pentru dezvoltarea și implementarea programelor de stimulare a performanței adresate elevilor 
cu potențial deosebit. Din categoria elevilor cu potențial deosebit fac parte și elevii care obțin media generală 10 
la examenele naționale de finalizare a ciclurilor de învățământ gimnazial și liceal. 
(Sursa: Realitatea) 
 
 
• Cum îți va fi restituită taxa auto de către stat 
Dupa ce Guvernul a stabilit ca taxele platite de soferi vor trebui restituite  pana in martie 2019,  acum ANAF 
lamureste ce trebuie sa faca proprietarii de masini pentru a-si lua banii inapoi. 
Conform procedurii de restituire a taxei auto, persoanele fizice si juridice care au achitat taxa speciala pentru 
autoturisme si autovehicule, taxa pe poluare pentru autovehicule, taxa pentru emisiile poluante provenite de la 
autovehicule si timbrul de mediu pentru autovehicule si care nu au beneficiat de restituire pot solicita restituirea 
acestora, precum si a dobanzilor aferente, prin cerere adresata ANAF. 
Modelul de cerere va fi aprobat in 15 zile. Cererile de restituire trebuie depuse, sub sanctiunea decaderii, pana la 
31 august 2018. La cererea de restituire trebuie anexate, in original sau in copie, documentul doveditor al platii 
taxei, precum si copiile cartii de identitate a vehiculului si a certificatului de inmatriculare. 
Banii sunt restituiti pe baza deciziilor emise de organul fiscal, astfel: Pentru taxa speciala pentru autoturisme si 
autovehicule, taxa pe poluare pentru autovehicule, taxa pentru emisiile poluante provenite de la autovehicule, in 
perioada 1 ianuarie 2018 – 31 decembrie 2018. Pentru timbrul de mediu pentru autovehicule, in perioada 1 
septembrie 2018 – 31 martie 2019. 
In cazul in care societatile de leasing au platit taxele, solicitarea de restituire trebuie depusa de proprietarii care 
au cumparat masinile in acest sistem. Sumele ramase de restituit pentru taxe, si in care au fost emise deja decizii 
de solutionare, se restituie, din oficiu, in termen de 120 de zile de la data intrarii in vigoare a procedurilor 
metodologice. 
(Sursa: stiripesurse.ro) 
 
• DSVSA Timiș a sechestrat 1.000 de kg de gălbenuș de ou lichid, provenite din Germania, contaminate cu Fipronil; 
toată cantitatea va fi incinerată 
Inspectorii din cadrul Direcției Sanitare Veterinare și pentru Siguranța Alimentelor Timiș au sechestrat miercuri, în 
acțiunilor specifice de control, o cantitate de 1.000 de kg de gălbenuș de ou lichid, produs contaminat cu Fipronil, 
provenit din Germania, acțiune realizată conform alertei din Sistemul Rapid de Alertă pentru Alimente și Furaje - 
SRAAF. 
Potrivit unui comunicat remis AGERPRES, lotul respectiv a fost reținut în depozitul unității unde fusese distribuit, 
nicio cantitate din acest produs nu a ajuns la comercializare. Cele 1.000 de kg vor fi neutralizate prin incinerare. 
Toate structurile teritoriale județene sunt în alertă pentru a acționa în cel mai scurt timp, în cazul în care se vor 
primi noi notificări privind ouăle contaminate cu Fipronil, precizează reprezentanții Autorității Sanitare Veterinare 
și pentru Siguranța Alimentelor. 
Comisia Europeană a transmis tuturor Statelor Membre următoarea recomandare:"Este necesar ca toate statele 
membre să fie vigilente în ceea ce privește produsele utilizate pentru controlul acarianului roșu în unitățile de 
păsări pentru a se asigura că nu au loc tratamente cu substanțe neautorizate". 
Între ANSVSA și reprezentații asociațiilor crescătorilor de păsări din România există un permanent schimb de 
informații privind evoluția, la nivel european, a situației ouălor contaminate cu Fipronil, se mai menționează în 
comunicat. 
"Menționăm că, în acest sens, ANSVSA desfășoară, deja, activități de control, în mod randomizat, în fermele 
avicole din țară. ANSVSA monitorizează atent această situație și va informa permanent cu privire la noi elemente 
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apărute în contextul alertei europene legate de ouăle contaminate cu Fipronil", subliniază reprezentanții 
instituției. 
(Sursa: Agerpres) 
 
• Împrumuturi de un miliard de lei în nici o săptămâna 
Ministerul Finanţelor a luat cu împrumut 800 milioane lei pe un an, la o dobândă în scădere de 0,79%. La 
începutul acestei săptămâni ministerul mai luase un împrumut de 200 de milioane lei. 
Ministerul Finanţelor a lua joi cu împrumut 800 milioane lei (174,9 milioane euro) prin vânzarea de certificate de 
trezorerie scadente în 15 august 2018, în linie cu nivelul programat, pentru care a acceptat să ofere băncilor un 
randament mediu de 0,79%, arată datele publicate de Banca Naţională a României (BNR), informează News.ro. 
Cele opt bănci participante la licitaţie au oferit 2,178 miliarde lei, de aproape trei ori mai mult faţă de valoarea 
anunţată. 
Certificatele de trezorerie nu au dobândă, randamentul fiind calculat ca diferenţă între preţul de vânzare, mai mic 
decât valoarea nominală, şi valoarea pe care statul o va plăti la scadenţă, care este chiar valoarea nominală. 
La licitaţia de joi, randamentul mediu ponderat a fost de 0,79%, iar cel maxim de 0,81%.  
Ministerul Finanţelor şi-a propus pentru luna august să împrumute de pe piaţa internă 3,1 miliarde lei, la care s-ar 
putea adăuga câteva sute de milioane lei prin licitaţii suplimentare, nivelul fiind semnificativ sub cel din lunile 
anterioare. 
(Sursa: news.ro) 
 
•Ministrul pentru Românii de Pretutindeni: Peste 50% dintre românii din străinătate vor să revină în țară 
Ministrul pentru Românii de Pretutindeni, Andreea Păstârnac, a declarat joi, la Suceava, că mai mult de jumătate 
dintre românii plecați la muncă în străinătate au în vedere și posibilitatea de se întoarce în țară și, de aceea, este 
importantă politica de reinserție socială și pe piața muncii, relatează Agerpres. 
''Peste jumătate din concetățenii noștri iau în considerare în mod foarte serios revenirea acasă'', a spus Păstârnac, 
subliniind că reinserția socială și pe piața muncii a acestora reprezintă un capitol important al campaniei 
''Informare acasă! Siguranță în lume!'', lansată și derulată în parteneriat cu MAI, MAE și MMJS. 
Andreea Păstârnac a arătat că echipa mixtă formată din reprezentanții celor trei ministere caută soluții la 
probleme cu care se confruntă românii din străinătate, în special privind traficul de persoane și munca ilegală. 
''Suntem o echipă care, în fiecare zi, încearcă să găsească soluții la problemele cu care se confruntă cetățenii 
români aflați în străinătate, în special cele legate de muncă ilegală și cele de trafic de forță muncă și de trafic de 
persoane'', a spus Păstârnac, adăugând că se derulează deja campanii și acțiuni prin care se încearcă acordarea de 
sprijin cetățenilor români din afara granițelor, în special din UE. 
Totodată, ministrul a subliniat importanța acțiunilor de informare în proximitatea grupurilor țintă ale acestei 
campanii. 
''Una din concluziile majore ale acestor acțiuni susținute a fost faptul că este necesar să începem campaniile de 
informare și de prevenție cât mai aproape de cetățenii care aleg să plece, pentru o perioadă mai scurtă sau mai 
lungă, să muncească în UE, cu precădere'', a spus aceasta. 
Potrivit lui Păstârnac, în prezent, țara noastră are trei comunități mari de români, respectiv Italia — 1,3 milioane 
persoane, Spania — 1,17 milioane și în Marea Britanie, fără a se avansa o cifră, estimându-se totuși câteva sute de 
mii, care sunt ''pe o piață de muncă fluctuantă'' și, de obicei, aceste persoane ajung ''în situații de risc'', în 
condițiile în care de multe ori apelează la intermediari care nu respectă întotdeauna legislația în vigoare. 
(Sursa: Agerpres) 
 
• EXPO Astana 2017 Ambasadorul român la Astana: Kazahstanul va publica lista firmelor de stat ce urmează a fi 
privatizate; România trebuie să fie pregătită 
Kazahstanul va publica în mai puțin de o lună lista celor 600 de firme de stat care urmează să fie privatizate, iar 
România trebuie să fie bine pregătită, în condițiile în care această țară dorește să atragă investiții și 51% din 
comerțul său se desfășoară cu țări din Uniunea Europeană, care sunt deja prezente pe această piață și se află în 

mailto:ujcnslrfratiahd@yahoo.com


                                                       UNIUNEA  JUDEŢEANĂ  C.N.S.L.R  FRAŢIA 
      HUNEDOARA 

                                                330013-Deva , Bd. Mihail Kogalniceanu Nr.4; 
                                            cont IBAN: RO 55 RNCB 0160 0270 7127 0001  BCR  Deva 

                   Tel:  0720020323;   Tel/Fax: 0254 212504 
URL: http:\\www.cnslrfratiahd.ro E-mail: ujcnslrfratiahd@yahoo.com 

Împreună vom fi mai puternici                         
 
concurență cu Coreea, Rusia, Japonia și, nu în ultimul rând, cu SUA, a declarat, într-un interviu acordat AGERPRES, 
ambasadorul României la Astana, Cezar Armeanu. 
De asemenea, diplomatul a vorbit despre oportunitățile pe care firmele românești le-ar avea pe piața din 
Kazahstan, în domenii precum agricultura bio, construcții, IT, dar și despre participarea României la expoziția 
internațională EXPO Astana 2017. Future Energy. 
Cezar Armeanu a făcut referire și la eforturile îndreptate spre deschiderea unei rute de zbor direct București — 
Astana, măcar o dată pe săptămână, pentru început, pentru facilitarea extinderii relațiilor economice dintre 
România și Kazahstan. 
AGERPRES: Care este importanța participării la expoziția internațională EXPO Astana 2017 pentru România?  
Cezar Armeanu: Consider că participarea țării noastre la un astfel de eveniment ține de normalitate. Orice 
participare la acest gen de evenimente înseamnă un plus pentru țara în cauză, atât din punct de vedere al 
promovării acesteia, în ansamblu, prin diferitele componente bine știute, dar și al promovării specifice, conform 
tematicii unui astfel de târg. Atâta timp cât la acest eveniment participă 115 state și 20 de organizații 
internaționale, participarea noastră este cu atât mai importantă, iar ceea ce s-a realizat în cadrul pavilionului 
românesc, prezența machetei laserului de la Măgurele, a reprezentat pentru specialiști — repet, pentru specialiști 
— un succes deosebit, un interes maxim, acest lucru fiind spus atât de reprezentanții autorităților locale kazahe, 
cât și de colegii ambasadori din celelalte țări, care au regăsit tema pavilionului românesc — sau pilonul principal al 
participării noastre — ca pe o chestiune de nișă, care reprezintă un potențial imens, respectiv acest laser deosebit 
de puternic pentru viitor. De aceea cred eu că participarea este deosebit de importantă, nu doar la astfel de 
evenimente. Acestea trebuie să continue! 
În cadrul târgului vin foarte multe firme românești cu activități conexe și este deosebit de important, având în 
vedere posibilitatea de a se genera efectiv parteneriate care aduc plusvaloare participanților țărilor noastre. 
AGERPRES: Cum apreciați prezentarea României la EXPO Astana 2017?  
Cezar Armeanu: Avem 397 de metri pătrați închiriați, iar macheta centrală este laserul de la Măgurele, așa cum 
spuneam. În paralel, au fost prezentate câteva firme importante, atât în ceea ce privește interesul kazah în 
România, și mă refer punctual la Rompetrol — este cel mai mare investitor kazah în străinătate-, dar și la Petrom, 
care este unul dintre cei mai mari investitori și este cel mai mare investitor român în Kazahstan, fie că acum se 
numește OMV Petrom. Petrom a început, a funcționat și a dezvoltat investiții aici, în zona Aktau de la Marea 
Caspică. Sunt prezenți, încă au activitate și sper că vor începe în curând să dezvolte și alte explorări în anumite 
zone petroliere de la Marea Caspică. 
AGERPRES: Cum apreciați tema din acest an a expoziției internaționale, respectiv "Future Energy"?  
Cezar Armeanu: Tema este aleasă la nivel internațional, propunerea a fost a părții kazahe, și este foarte bună. 
Fără energia viitorului nu avem ce face, trebuie să găsim surse alternative, iar tema este deosebit de generoasă. 
Atenție! O țară cum este Kazahstan, care este dependentă de exploatarea petrolului și a gazelor, conștientizează 
și, nu mai departe Norvegia, care este, tot așa, o țară dependentă de petrol și gaze, conștientizează că la un 
moment dat aceste resurse se vor termina. Trebuie să găsim surse alternative, iar protecția mediului, buna 
gestionare a resurselor s-au regăsit permanent în zonele dialogului, ale evenimentelor, conferințelor, 
simpozioanelor organizate de acest forum. 
Îmi amintesc că am citit într-un ziar acum vreo lună că președintele Nazarbaev (președintele Republicii Kazahstan 
— n. r.) spunea: ''Avem resurse, preferăm să le exploatăm, pentru că acestea, chiar dacă le păstrăm ca zăcăminte, 
probabil nu vor mai fi folosite. E o altă lume, ne îndreptăm spre alte variante de lucru". Și făcea o comparație: 
"Dacă îi iau unui copil un radio nu îi dau aparatul de radio din anii '50, ci unul foarte modern, iar de acolo începe 
să lucreze", ceea ce explică foarte mult conceptul pe care vrea să îl genereze această țară. Nu mai departe, ați 
văzut pe străzile din Astana, un oraș construit în numai câțiva ani, în secolul 21, se caută să se folosească 
elemente generate de aceste surse alternative de energie. 
AGERPRES: Vorbind despre investiții, aveți semnale — sau poate chiar discuții cu oameni de afaceri români — că 
ar dori să investească în zona Kazahstanului? Sau oameni de afaceri din Kazahstan care sunt interesați de a investi 
în România?  
Cezar Armeanu: Sigur. Chiar în aceste zile am avut discuții cu câteva firme kazahe deosebit de importante, 
interesate unele să își diversifice prezența în România — sunt 36 de firme kazahe care lucrează în țara noastră—, 
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dar sunt și firme românești. Din păcate, acum acestea lucrează mai mult ca și subcontractori pentru diferite firme 
kazahe, însă sunt interesate să își dezvolte propriile afaceri. Aici, este important să realizezi un parteneriat cu 
partenerul kazah, pentru a fi privit cu mai multă simpatie de către autorități și a reuși să generezi plusvaloare 
pentru propria firmă. 
Am un exemplu punctual, nu voi nominaliza. Este o firmă românească. Acesta lucrează pe această piață cam de 4 
ani și jumătate. Din considerente subiective, deci situația nu a fost cauzată de o greșeală a reprezentanților 
români în acest consorțiu, au avut de suferit niște penalizări, iar atunci proprietarul român al acestei firme a venit 
la ambasadă și i-am spus: ''Ai două opțiuni: ori închizi afacerea, ori plătești tu, urmând să îți recuperezi banii, 
pentru un prejudiciu pe care anterior, deci fără nicio legătură cu firma românească, l-a făcut actualul tău partener 
kazah". Și mi-a răspuns așa — și am reținut: "Se câștigă atât de bine, este mult de muncă. Dacă am intrat și am 
pus piciorul în această țară, voi pleca foarte greu. Prefer să-i plătesc eu anumite datorii partenerului meu kazah, 
de care nu am știut, și să continui să lucrez. Am utilaje performante aici, le-am adus, am beneficiat de scutirile și 
facilitățile oferite de autoritățile locale și doresc să rămân aici". Și, atunci, am făcut demersurile oficiale, 
instituționale și s-a reglementat acest diferend. Acesta este un răspuns destul de elocvent. 
Mai mult decât atât, menționez că în perioada târgului, de la începutul acestui târg, de la 10 iunie, până acum — 
și sper că nu greșesc cifra — s-au organizat 24 de misiuni economice. Au fost prezenți la nivel de mediu asociativ, 
fie că vorbim de Consiliul Național al Întreprinderilor Mici și Mijlocii, și s-au semnat Memorandumuri de 
Înțelegere, fie că vorbim de universitățile din țara noastră, care au semnat foarte multe contracte. De exemplu, 
Politehnica București a semnat patru contracte acum cam o lună, în prezența domnului Costoiu, fie că vorbim de 
Camera Națională de Comerț a României. Chiar eu am fost împuternicit să semnez un contract și l-am semnat — 
un agreement de colaborare între Camera Națională a României și Camera Internațională de Comerț Kazahă. Dar 
discutăm și de firmele mai micuțe, care au fost mai ales în zona cu profil în exploatarea petrolului și a gazelor, sau 
cele din IT, firmele specializate în domenii de cercetare, diferite sfere și specializări, cu interes pentru zona 
agricolă, agricultură bio, interes pentru dezvoltarea unor parteneriate în zona produselor farmaceutice. Imediat 
voi lansa o invitație celor de la Antibiotice Iași să analizeze posibilitatea să vină pe această piață. 
Nu în ultimul rând, chiar în discuțiile bilaterale — și în această perioadă au fost niște discuții deosebit de bune, cu 
substanță, atât între primul ministru kazah, dar și ministrul de Externe kazah, și domnul ministru Meleșcanu — 
deci, atât în discuțiile bilaterale, dar și în plenurile care s-au realizat, chiar primul ministru kazah a spus: "Pe 
vremuri aveam mobilier din România, aveam confecții, aveam încălțăminte — am completat eu 'aveam vinuri, 
multe alte produse' — le vom repoziționa". De fapt, punctul principal al mandatului meu este orientat către 
dezvoltarea relațiilor economice, către aducerea pe această piață a firmelor românești, poziționarea solidă a 
acestora pe piață, pentru că există potențial. 
Țara este mare, este de 10 ori mai mare ca suprafață decât România, sunt 18 milioane de locuitori, dar, lucrând în 
Kazahstan, deja poți lucra pe piețele celorlalte țări din zona Asiei Centrale. Deci, acesta este targetul nostru. 
Am mai spus-o o dată — și am comentat chiar în cadrul întâlnirii cu primul ministru Bakytzhan Sagintaev — că 
doresc posibilitatea de a scurta distanțele geografice dintre noi. Ați venit până aici, ați văzut ce lungă a fost 
călătoria... Mi-am propus să fac toate eforturile ca să organizăm o linie directă București-Astana sau cu o oprire 
probabil în zona Aktau, la Marea Caspică, unde lucrează firme românești în domeniul petrolului, și apoi Astana. 
Dar să nu mai fie aceste perioade lungi de așteptare prin aeroporturile curselor care operează în prezent zboruri 
spre Astana, cu legătură pe București. 
Scurtând distanțele geografice, este mai ușoară realizarea unor parteneriate, fie că vorbim de situații economice, 
fie că vorbim de învățământ, cercetare sau cultură. Este un element care ne poate îmbunătăți foarte mult 
prezența pe piața kazahă, pentru că firmele românești m-au întrebat nu cât costă biletul, ci cât durează drumul. 
Eu am făcut deja demersuri, am discutat cu reprezentanții conducerii Air Astana, am repus tema pe tapet și 
domnul ministru de Externe Meleșcanu a îmbrățișat, firesc, această propunere, de a se analiza posibilitatea să se 
opereze de pe aeroportul Otopeni pe aeroportul din Astana curse directe. Trebuie, firesc, să discutăm și despre 
eficiența unei astfel de curse, dar, dacă discutăm de măcar două curse pe săptămână pentru început sau să 
începem cu una, eu cred că se va putea ușura, facilita accesul firmelor românești aici, dar și invers, al celor kazahe 
către România. 
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AGERPRES: La întâlnirea cu domnul ministru Meleșcanu și cu autoritățile locale din Karaganda s-a vorbit despre un 
sistem special de taxe și impozite de care ar beneficia investitorii în cea zonă. Există un astfel de sistem extins la 
nivelul întregului Kazahstan?  
Cezar Armeanu: Da, este politica dusă de președintele Nursultan Nazarbaev. A oferit facilități la nivelul întregului 
Kazahstan — guvernatorul din Karaganda a exploatat acest lucru, firesc, ca să își atragă investitorii în zona lui și, 
atenție, regiunea Karaganda este de două ori mai mare decât România și este locuită doar de 1,5 milioane de 
persoane. Există facilități, dar în primul rând aici nu se vinde pământ. Ți se închiriază pe perioade lungi de timp, pe 
primii 10 ani nu plătești taxe, impozite, pentru activitățile pe care le desfășori, timp de 3 ani nu plătești taxe 
pentru aducerea de echipamente, în special pentru echipamentele noi, ceea ce înseamnă o ofertă foarte 
generoasă din partea statului kazah. 
Mai mult decât atât, președintele Nazarbaev a lansat — și cred că în mai puțin de o lună va fi publicată lista celor 
600 de firme kazahe de stat care se vor privatiza. Aici trebuie să fim bine pregătiți, pentru că nu vor privatiza — 
asta a fost și o întrebare pe care am avut-o la nivelul Corpului Diplomatic pentru președintele Nazarbaev — nu pot 
privatiza firme neatractive. Tema generală este de a trage investiție, iar țările Uniunii Europene, care reprezintă 
principalul partener comercial pentru Kazahstan, 51% din comerț se desfășoară cu țările UE, sunt deja prezente 
aici, dar își vor intensifica prezența pe piața kazahă, bineînțeles în concurență cu, de ce să nu recunoaștem, China, 
care este deosebit de activă în domeniul ăsta, Coreea, Rusia, Japonia și, nu în ultimul rând, cu SUA. 
AGERPRES: Ce înseamnă România pentru Kazahstan, având în vedere și faptul că la noi se află cea mai mare 
investiție a statului kazah, în afara granițelor sale, respectiv Rompetrol?  
Cezar Armeanu: România și românii sunt deosebit de bine apreciați în Kazahstan. Oriunde mă duc și află că sunt 
reprezentantul României sunt privit cu o deosebit de mare simpatie. Știu ce se întâmplă în ceea ce privește relația 
cu Rompetrol, înțeleg foarte bine întrebarea dumneavoastră. În schimb, chiar discuțiile pe care le-a purtat domnul 
ministru Meleșcanu cu omologul său și cu primul ministru, dar și la nivelul conducerii Senatului kazah, s-a înțeles 
foarte bine că, deși este deschidere totală din punct de vedere al Guvernului țării noastre, trebuie lăsată justiția să 
își spună cuvântul. Nu putem să intervenim în actul de justiție, iar kazahii au înțeles acest lucru și chiar am 
discutat recent cu președintele KazMunayGas, care mi-a spus: "Înțelegem și avem speranța că în curând acest 
subiect delicat va fi rezolvat'. 
Cu toții, în discuțiile atât informale, cât și oficiale, au spus că înțeleg situația și așteaptă rezolvare, fără să aibă cât 
de cât o nuanță discuțiile purtate, că ar fi nemulțumiți de modul în care abordează autoritățile române acest 
subiect. Dimpotrivă. 
AGERPRES: Am văzut că se construiește foarte mult, atât în localități, cât și în afara lor. Se lucrează la drumuri. 
Văd că în timp ce se fac autostrăzile se merge pe o bandă, iar pe celelalte se lucrează? Sau sunt doar în reparație?  
Cezar Armeanu: Sunt drumurile vechi și se fac aceste modernizări, ei așa le numesc. Da, modernizează și se 
lucrează într-un ritm intensiv. Ați văzut ce se întâmplă pe străzi, pentru că ținta este de a se dezvolta 
infrastructura foarte repede. Țara este foarte mare, iar acel culoar pe care noi am trecut în drum spre Karaganda 
este de fapt viitorul "Drum al Mătăsii', "One belt, One road" cum îl numesc acum, de care sunt deosebit de 
interesați în special chinezii, dar și kazahii, firesc, pentru că țara lor devine tranzit pentru transportul de mărfuri. 
AGERPRES: Ați avut până acum vreun interes din partea constructorilor români pentru drumurile din zona asta 
sau încă nu se cunoaște potențialul?  
Cezar Armeanu: Am transmis firmelor specializate din țară această oportunitate. Chiar în acest grup (vizita 
ministrului de Externe, Teodor Meleșcanu, ăn Kazahstan — n. r.) este o firmă care a venit să prospecteze piața și a 
găsit deosebit de mare interes din partea kazahilor, pentru că vine cu un produs de nișă, care ajută foarte mult la 
întărirea și garantarea pe o perioadă mai îndelungată a rezistenței șoselelor, pistelor de aeroport etc. 
De asemenea, există interes din partea companiilor care au activitatea în domeniul căilor ferate de a veni pe 
această piață și a se poziționa. Este potențial, trebuie să îl fructificăm, dar pentru asta, așa cum spuneam la 
început, ne-am propus ca în mandatul acesta să redimensionez, să repoziționez România din punct de vedere 
economic — și cred eu că vom reuși. 
De exemplu, este o firmă în România care produce niște baterii și creează o autonomie de minus 24 de ore pentru 
o garnitură de tren de vreo 30 de vagoane cu costuri infime. Cred că baterii pe litiu, dacă nu greșesc, și ei vor veni 
aici, cred că la finalul lunii august, la o conferință și vor prezenta oferta. Kazahii au fost foarte interesați. Bine, cum 
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am găsit și în alte țări: 'Cumpărăm patentul'. 'Stai, să vină și partenerul român, să fie de acord cu această 
propunere'. 
AGERPRES: Împreună cu domnul ministru Teodor Meleșcanu, ați fost în Karaganda, unde v-ați întâlnit cu 
reprezentanții comunității de români de acolo. Ce v-au transmis aceștia? Au avut solicitări?  
Cezar Armeanu: Noi avem trei comunități de români mai importante: la Almaty, Pavlodar și în Karaganda. În toate 
aceste zone funcționează aceste asociații culturale, dar cea mai activă este Asociația Culturală Dacia (din 
Karaganda — n. r.). În Kazahstan, conform statisticilor, trăiesc 20.400 de români, în special români basarabeni. 
Toți au fost, adică familiile lor, bunicii și părinții, au avut de suferit, au fost deportați. Am avut de-a face cu patru 
valuri de veniri din Moldova către Karaganda, majoritatea deportați sau prizonieri politici, care s-au stabilit aici. 
Multora li s-a promis că li se dă pământ ca să îl lucreze și astfel vor avea oportunitatea să își crească nivelul de trai. 
Însă, venind aici, au constatat că solul nu este tocmai prielnic. Cu toate acestea, marea lor majoritate, fiind 
oameni serioși și muncitori, și-au găsit locul în societate și chiar există mici comunități, mici cartiere, sate, în care 
sunt case așezate, cu flori la ferestre, cu acele împrejurimi curate, gardurile vopsite, ceea ce înseamnă respectul 
pentru ei înșiși și pentru modul în care înțeleg să se comporte, iată, deja la mii de kilometri de zona din care au 
fost aduși, de ce să nu recunoaștem, forțat. 
Acești oameni nu cer nimic. Ei vor pur și simplu să conserve aceste tradiții culturale, vorba, dansul, obiceiurile 
pentru sărbătorile tradiționale românești. Îi sprijinim atât cât putem. Ajutăm tinerii să se instruiască, să se ducă la 
cursuri în România — este programul de schimburi de studenți și, firesc, prefer să îi încurajez să se ducă—, apoi 
aceștia participă la o serie de festivaluri organizate în țară (în România — n. r.) și căutăm să nu scăpăm niciun 
prilej, dar și să aducem formații de diferite genuri să performeze pe scenele din Kazahstan. O rugăminte din 
partea lor a fost dacă s-ar putea cumva să îi ajutăm cu un microbuz, pentru ca formația artistică se deplaseze mai 
ușor la diferite evenimente. Firesc, a fost preluată rugămintea domniilor lor și cred că se va putea rezolva această 
minimă dorință. 
AGERPRES: În Karaganda câți români sunt?  
Cezar Armeanu: În Karaganda, cred că sunt acum, declarați, cam 2.800 de români. Nu uitați că țara este imensă! 
Vorbesc de orașul Karaganda. Oricum, i-ați văzut, mulți dintre ei nu mai vorbesc bine românește, dar înțeleg, însă 
sunt alții care vorbesc românește și plin de patriotism — și asta mă bucură — și normal că ne vom duce către 
acești oameni. Și, nu uitați, există acea Catedră de Limba Română la Universitatea din Karaganda, sprijinită de 
statul român. Profesorul Stanciu îmi spunea că sunt 19 studenți care învață limba română, dar nu numai kazahi, ci 
provin din toate celelalte țări din Asia Centrală care frecventează cursurile Universității din Karaganda. 
AGERPRES: Ați făcut referire la agricultura bio, care s-ar putea face în Kazahstan. Totuși, este vorba de stepă. Sunt 
terenuri bune pentru agricultură?  
Cezar Armeanu: Sunt zone unde există terenuri fertile. În schimb, în această imensitate, cum este Karaganda, sunt 
foarte multe firme italiene, belgiene, franțuzești. Au venit cu tehnologii noi, statul kazah i-a ajutat în a crea 
infrastructura, concret irigații. Producțiile sunt bune, reușesc să asigure parte din cerințele locale, dar să și 
exporte. 
Noi trebuie — și am discutat la nivelul Ministerului Agriculturii — să venim aici. Au fost mai multe discuții și în anii 
precedenți, am observat în arhivele ambasadei, pentru că eu sunt de puțin timp aici, și au fost niște schimburi de 
experiență între fermieri români și kazahi. Dacă venim cu elemente de noutate în ceea ce privește realizarea unei 
producții bio, unde, firesc, prețul de vânzare final va fi puțin mai mare, există pătura de populație în Kazahstan 
care să achiziționeze și aceste produse. Dar mai este și posibilitatea de a realiza parteneriate în ceea ce privește 
procesarea și semiprocesarea produselor agricole. Dacă venim cu utilaje, putem să găsim o nișă foarte bună pe 
piața kazahă. 
AGERPRES: Unde vedeți statul Kazahstan în termen de 20 de ani?  
Cezar Armeanu: Președintele Nazarbaev a lansat programul Strategia 2050. L-a lansat în 2012, în 2015 l-a definit și 
și-a propus ca până în 2050 statul kazah să fie în primele 30 de puteri economice ale lumii. Așa cum se lucrează, 
determinarea și seriozitatea cu care se pune în aplicare fiecare pilon al acestui proiect mă determină să cred că va 
avea succes. 
El a mai propus proiecte privind privatizarea administrației publice locale, dorește eliminarea corupției, cum s-a 
spus și în discuțiile oficiale, și apropo, dacă putem fi prezenți cu astfel de elemente pe piața kazahă... Are un 
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concept: întâi economia, apoi politica declarată. Deci, vrea să își dezvolte economic țara, ceea ce înseamnă foarte 
mult, cu toate că rolul politic al Kazahstanului, știți bine, este deosebit important în Asia Centrală, fiind statul care 
încearcă să realizeze un echilibru între puterile care îl înconjoară, dar și între ceea ce se întâmplă în imediata lor 
vecinătate, țări unde infracționalitatea, traficul etc. sunt destul de periculoase pentru populația acestei țări. 
AGERPRES: Ce v-ați propus în mandatul dvs.?  
Cezar Armeanu: Sunt foarte determinat de a dezvolta latura economică în relațiile atât cu această țară, dar și cu 
Tadjikistan și Kârgâzstan, unde, de asemenea, sunt acreditat. Miza este de a organiza pentru început măsuri 
economice, cu sprijinul Guvernului României, astfel încât firmele care vin aici să poată înțelege mecanismele prin 
care se poate lucra pe aceste piețe. Este o altă cultură aici, trebuie să recunoaștem, dar, dacă intri, având în 
vedere totuși simpatia cu care suntem priviți și deschiderea partenerilor kazahi, kârkâzi și tadjici putem avea 
succes. Știu că avem de a face cu distanțele și așa mai departe, e ok. Trebuie să găsim formule, iar acele 
externalizări ale serviciilor, iată, pot deveni un subiect important. 
Vreau să fac misiuni economice, să se cunoască modalitatea și oportunitățile care pot apărea pentru firmele 
românești. 
De asemenea, pot să vă spun că am avut discuții cu ministrul energiei din Tadjikistan și mi-a spus: "Orice vrei, 
orice dorești, ușa mea-i deschisă întotdeauna pentru tine, pentru România și vreau să facem nu numai discuții pe 
teme energetice'. El e foarte interesat de dezvoltarea parteneriatului în ceea ce privește energia regenerabilă — 
ei au multă energie hidro—, dar eu vreau să avem și schimburi culturale, trebuie să ne cunoaștem mai bine. 
De altfel, ministrul Educației din Kârgâzstan, medic fiind, mi-a spus: "Avem nevoie de expertiza voastră, veniți cu 
know-how-ul vostru în ceea ce privește creșterea nivelului de educație, suntem dispuși să trimitem copii la studii 
în țara voastră". 
Și, în ultimă instanță, fie că vorbim despre studenți din Kârgâzstan, Tadjikistan sau Kazahstan, orice student învață 
în țara noastră devine automat ambasadorul țării noastre aici. Apar piloni educați, oameni educați, care vin și nu 
vor face decât să ne deschidă și mai bine porțile. De asta trebuie să multiplicăm pe mai multe planuri aceste 
parteneriate cu țările din această zonă. 
(Sursa: Agerpes) 
 
• Coreea de Nord și SUA, tot mai aproape de RĂZBOI! A început mobilizarea marilor puteri 
Prim-ministrul australian, Malcolm Turnbull, a declarat vineri, în plină escaladare a ameninţărilor reciproce între 
Washington şi Phenian, că ţara sa va sprijini Statele Unite în eventualitatea unui atac al Coreei de Nord, transmite 
EFE, conform agerpres.ro. De asemenea, după ieșirea lui Donald Trump, care a promis ”foc” celor din Coreea de 
Nord, Franța s-a plasat alături de SUA, în timp ce China a sărit în apărarea celor din Coreea de Nord solicitând 
încetarea acestor provocări. 
"Dacă SUA sunt atacate de Coreea de Nord, atunci vom invoca Tratatul ANZUS. Australia va veni în ajutorul SUA în 
acelaşi fel în care acestea ne-ar ajuta dacă am fi atacaţi", a spus Turnbull, la postul de radio 3AW.  
 
În privinţa efectuării unui atac, sprijinul australian "va depinde de circumstanţele şi consultările cu aliaţii noştri", a 
precizat Turnbull, care a discutat telefonic cu vicepreşedintele SUA, Mike Pence, pe care l-a asigurat de o 
susţinere "solidă ca o stâncă". 
 
Australia, Noua Zeelandă şi Statele Unite au semnat, în 1951, Tratatul de Alianţă ANZUS de cooperare în materie 
de apărare, care a fost invocat ultima dată de guvernul de la Canberra după atentatele din 11 septembrie 2001 
comise de Al Qaida în SUA.  
 
Regimul de la Phenian a precizat în această săptămână că pregăteşte un plan pentru lansarea unor rachete în 
apropierea insulei Guam, insulă din Pacific care găzduieşte o bază strategică navală americană.  
 
Donald Trump a spus că SUA sunt pregătite să răspundă Coreei de Nord cu "foc şi furie" iar joi a subliniat că 
reacţia la o agresiune contra insulei Guam va fi de o magnitudine nemaiîntâlnită.  
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Împreună vom fi mai puternici                         
 
Preşedintele american a anunţat o creştere a cheltuielilor pentru sisteme antirachetă în urma tensiunilor cu 
Phenianul, care, conform serviciilor de informaţii ale SUA, ar putea deţine deja o ogivă nucleară miniaturizată ce 
poate fi montată pe o rachetă intercontinentală. 
Turnbull a declarat că Apărarea australiană nu consideră necesară desfăşurarea unui sistem antirachetă, precum 
THAAD, din cauza întinderii teritoriului ţării, între alte motive.  
 
"Acesta este proiectat pentru a proteja o arie relativ mică împotriva rachetelor cu rază scurtă şi medie. A fost 
desfăşurat în Israel, în Coreea de Sud. Dar nu sunt concepute pentru protecţie faţă de rachetele balistice 
intercontinentale cu rază lungă de acţiune, ce tocmai au fost testate de Coreea de Nord", a mai precizat oficialul 
australian.  
 
Conform AFP, tratatul de securitate ANZUS a fost semnat în 1951 de Washington, Wellington şi Canberra. În 1986, 
Statele Unite au suspendat acest pact în ce priveşte Noua Zeelandă, dar el rămâne în vigoare legat de Australia.  
 
"Prin urmare, trebuie să fie foarte clar. Dacă va exista un atac nord-coreean contra SUA, tratatul ANZUS va fi 
invocat iar Australia va veni în ajutorul Statelor Unite", a arătat premierul australian. 
(Sursa: Agerpres) 
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